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«Ordino ha de gaudir de tot el que 
és i representa, sense elements 
distorsionadors i desprestigiats»

3Pont d’accés al Prat de la Farga, per al laboratori P3 

unitsxordino

www.unitsperordino.com

Creixement descontrolat i laboratori P3 no poden anar amb reserva de la biosfera

UNITS PER ORDINO

Aquest ha estat un dels temes 
d’actualitat dels darrers mesos, 
però en realitat ve de molt més 
lluny. Andorra, el nostre país, fa 

temps que es veu afectat per un creixement 
desmesurat i poc adaptat a allò que el ter-
ritori i sobretot els recursos naturals poden 
suportar. Pensar que les nostres valls es-
tan capacitades per arribar a proveir tant 
com se’ls demani és un error que, ja sigui 
per miopia política sigui per deixadesa o 
per interès, es va cometent de forma reite-
rada i tossuda.

Molts cops s’ha debatut, i encara es de-
bat, sobre aquest assumpte. Fa dècades que 
sentim a parlar de quin model de país vo-
lem i, per tant, intrínsecament ens estem 
demanant fins a on volem – podem – crèi-
xer. I sembla que mentre s’ha anat debatent 
sobre tot això, el temps ha anat passant, els 
permisos d’obra i construcció s’han anat 
concedint i el totxo ha anat avançant ine-
xorablement gairebé cap a l’infinit.

No es tracta de no deixar construir. Es 
tracta de traçar unes línies mestres que per-
metin el creixement raonable, endreçat, 
sostenible i respectuós amb la parròquia i, 
en definitiva, amb el país.

Ordino és reserva de la biosfera, i això 
és una acreditació d’alta qualitat que ens 
fa sentir orgullosos a totes les ordinenques 
i ordinencs, i podríem dir que a tot el pa-
ís. També som un dels cinquanta pobles 
rurals més bonics del món, que no és poc. 
Però aquestes són etiquetes delicades, frà-
gils i que requereixen molta cura i de mol-
ta atenció per no fer-les malbé. Etiquetes 
que poden veure’s compromeses i en un 
cert perill si el model de fer les coses conti-
nua pels camins que han estat anant dar-
rerament.

A Units per Ordino es té molt clar quins 
han estat els errors comesos. Així, parlar de 
laboratoris d’alt risc com el P3 que el Go-
vern encara vol instal·lar a Ordino - enca-
ra que darrerament es faci l’orni i preten-

gui amagar la pilota, emparant-se en una 
ambigüitat alimentada per la seva cap de 
llista demòcrata - no és la millor forma de 
mantenir aquests «labels» de qualitat ni 
d’atreure turisme. Al contrari ens podríem 
trobar en la lamentable situació d’haver de 
retenir aquell turisme que visita i gaudeix 
d’Ordino per la seva natura i estat de con-
servació mediambiental.

Estem parlant d’anacronismes indis-
cutibles. Els binomis reserva de la biosfe-
ra i laboratori P3 no encaixen ni poden en-
caixar. Ser un dels cinquanta pobles rurals 
més bonics i ben conservats del món amb 
el laboratori P3, tampoc van de la mà. No 
podem permetre que convisquin al cos-
tat del nom Ordino. I només hi ha un nom 
dels dos de cada binomi que pot subsistir: 
reserva de la biosfera i poble bonic. La res-
ta, ha de ser eliminat de l’equació.

I aquest discurs, ho tornem a dir, no 
va en contra de res. No va en contra del ja 
famós laboratori. Aquest és el discurs del 

sentit comú, el discurs d’anar a favor de la 
protecció de la parròquia i del país, de la sal-
vaguarda de la qualitat de vida dels nostres 
ciutadans i de les seves famílies. En defini-
tiva, aquest és el discurs del sentit comú.

Ordino no pot ser – no vol ser - un banc 
de proves d’activitats poc recomanables. 
Aquesta nostra parròquia té suficients atri-
buts propis i amb suficient singularitat i 
personalitat per a ser un referent nacional i 
mundial en tot un seguit d’àmbits. Evitem 
doncs anar a cercar fórmules pretesament 
magistrals per a millorar – pretesament – 
no se sap ben bé el què. Millorem i desen-
volupem el que ja tenim i reinventem-nos, 
si cal, en allò que ja tenim a l’abast.

Aviat podrem saber si triomfa el sentit 
comú o si, per contra, es consolida el sense 
sentit de voler ser reserva de la biosfera i a la 
vegada tenir al bell mig del poble – un dels 
cinquanta més macos del món – un labo-
ratori innecessari i amb riscs inassumibles 
per a Ordino, i per al país.

Ser Reserva de la Biosfe-
ra i ser considerats com a un 

dels millors pobles del món són eti-
quetes de prestigi però alhora molt 
fràgils i cal no malmetre’ls. 

No es pot entendre ni accep-
tar la instal·lació d’un labora-

tori de risc en un territori com tan na-
tural com Ordino i menys quan és re-
serva de la biosfera. 

El creixement urbanístic des-
mesurat i sense control dels 

darrers anys ha estat un mal favor 
per a la parròquia i per al seu reclam 
de turisme i natura. 

punts clau
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«Una gestió de boscos eficaç és una 
garantia de futur per a l’entorn»

JOSEP MARIA FONT. Prejubilat i exfuncionari. De caràcter alegre i tranquil, un tret personal i ben conegut 
pels ordinencs. Piu, com tothom el coneix, és l’home dels esclops, calçat que porta tot l’any plogui o nevi.

«Potenciarem 
i ampliarem 
els horts 
per a la gent 
gran»

DIMARTS, 5 DE DESEMBRE DEL 2023

–Quina és o ha estat la seva experiència 
política?
–De primera mà és la primera vegada, però 
sempre he estat col·laborant amb diferents 
partits polítics perquè sempre he volgut 
estar involucrat en tot lo que sigui bo per la 
meva parròquia i pels meus veïns, família, 
poble, etc, donant suport i idees

–Què l’ha portat a presentar-se ara en 
una llista i fer política? 
–A part de la complicitat amb els com-
panys de la candidatura, reitero la matei-
xa resposta que abans. Estimo la meva par-
ròquia i vull lo millor. I si jo puc aportar 
el meu gra de sorra, doncs benvingut si-
gui, oi?

–Creu que la política comunal és el ca-
mí d’inici en el món de la política al país?
–En el meu cas personal no, jo prefereixo 
quedar-me amb el poble, però sí que és ve-
ritat que pels que vulguin fer política naci-
onal, és el primer pas.

–Com veu la relació dels ciutadans en-
vers la política i els assumptes de la co-
sa pública?
–Els ciutadans sempre han de tenir tota la 
informació envers als seus interessos. I són 
ells qui han de decidir quines són les pro-
postes que més agraden o interessen pel be, 
en aquest cas, de la parròquia. La transpa-
rència en la informació és la clau.

–I que ens proposa el seu programa en els 
temes que li pertoquen? 
–Miri, el nostre és un programa ambiciós 
però realista. Units per Ordino promou la 
conscienciació sota els principis dels objec-
tius de Desenvolupament Sostenibles mit-
jançant programes d’educació ambiental, 
involucrant al conjunt dels ciutadans en el 
consum responsable, el reciclatge i la reuti-
lització. Conservar i protegir el nostre eco-
sistema per així garantir-ne l’ús i accés a 
les pròximes generacions és una obligació.

I en aquest sentit, prendrem accions 

per conservar i preservar la salut de les nos-
tres muntanyes, un dels patrimonis més 
apreciats de la nostra parròquia i cuidarem 
de la nostra vegetació autòctona, per asse-
gurar el futur dels nostres ecosistemes més 
sensibles i emblemàtics. 

Centrarem esforços per consolidar 
l’equilibri entre les necessitats actuals i els 
reptes futurs, especialment els plantejats 
pel canvi climàtic, promovent una gestió 
racional o sostenible dels nostres boscos, 
pastures i espais naturals, fent una gestió 
forestal sostenible que ens permeti incre-
mentar la resiliència i capacitat d’adapta-
ció dels boscs enfront dels riscos naturals, 
com ara els incendis, amb l’estudi de la cre-
ació de tallafocs. També minimitzarem els 
riscs derivats de les plagues i malalties, com 
els tractament per la processionària. 

Hem parlat abastament de l’organit-
zació de la recollida de llenya provinent de 
la poda d’arbres, i en aquest sentit, ens co-
ordinarem amb els Quarts i els propietaris 
forestals d’Ordino així com amb la resta de 

Comuns, per tal d’establir una estratègia 
compartida que permeti sumar esforços i 
optimitzar l’eficàcia dels resultats.

- Recolzarem l’agricultura i la ramade-
ria, fent valdre la seva importància com a 
sector clau pel manteniment dels paisat-
ges i la qualitat dels recursos naturals, així 
com per l’oportunitat de futur que repre-
senten per la implementació de nous mo-
dels de producció d’aliments de proximi-
tat i de qualitat.

- Posicionarem el patrimoni natural 
com a principal actiu de la parròquia, amb 
especial atenció al Parc Natural de la Vall de 
Sorteny i la seva inclusió dins del Parc Piri-
nenc de les Tres Nacions, així com el reco-
neixement de la parròquia com a Reserva 
de la Biosfera de la UNESCO.

- Crearem espais verds públics desti-
nats a l’esbarjo de les mascotes, amb punts 
d’aigua. 

- Promourem la creació d’una guia de 
recomanacions i bones pràctiques pel de-
senvolupament d’esdeveniments espor-
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Avui dimarts, 21.30 H. 
ANDORRA TELEVISIÓ
3 Debat electoral dels can-
didats a consols per Ordino: 
Enric Dolsa i Maria del Mar 
Coma.

Dijous dia 14, 20.30 H. 
CENTRE DE CONGRESSOS 
D’ORDINO
3 Reunió pública de la candi-
datura Units per Ordino per 
exposar el programa electoral.

actes de campanyadestacats

unitsxordino

www.unitsperordino.com

Vota’ns

DIMARTS, 5 DE DESEMBRE DEL 2023

DE PROP

Un llibre
Dernière de Cordée
Un programa de televisió
Zone Interdite
Una xarxa social
Facebook
Una beguda
Una bona escudella

Un indret de la parròquia
Les Planes de Sornàs
Un animal
Gos
Un grup musical
Jean Ferrat
Una ciutat del món 
Montreal

Un país
Andorra
Un fet històric
la Constitució Andorrana
Un personatge
Nelson Mandela
Un esportista
Joan Verdú

tius a l’entorn natural.
- Organitzarem un concurs interna-

cional de gossos en disciplines de bellesa, 
exhibició, habilitat, etc.

–Més aspectes relacionats amb aquest 
àmbit? 
–Hem de promoure l’agricultura orgànica, 
que és un sistema de producció que respec-
ta el medi ambient, la biodiversitat, el be-
nestar animal i la salut humana.

I cal sumar-hi el recolzarem a l’agricul-
tura i la ramaderia que posaren en pràc-
tica, fent valer la seva importància com a 
sector clau pel manteniment dels paisat-
ges i la qualitat dels recursos naturals, així 
com per l’oportunitat de futur que repre-
senten per la implementació de nous mo-
dels de producció d’aliments de proximi-
tat i de qualitat.

Posicionarem el patrimoni natural com 
a principal actiu de la parròquia, amb es-
pecial atenció al Parc Natural de la Vall de 
Sorteny i la seva inclusió dins del Parc Piri-
nenc de les Tres Nacions, així com el reco-
neixement de la parròquia com a Reserva 

de la Biosfera de la UNESCO.
Ja en clau més social i de poble, poten-

ciarem i ampliarem els horts per la gent 
gran i crearem espais verds públics desti-
nats a l’esbarjo de les mascotes, amb punts 
d’aigua. 

I algunes altres temes que portem 

–I com ho trasllada això a la vida quoti-
diana?
–Amb una conscienciació ciutadana i un 
bon treball per part nostra. Molta explica-
ció i moltes xerrades amb la gent del carrer. 
I si ho podem aplicar, perquè haguem gua-
nyat, llavors ho farem amb total naturali-
tat i transparència.

–Sembla que ho tenen ben clar tot ple-
gat?
–Doncs la veritat és que sí. Tinc molt clar 
allò que necessita la parròquia en tots els 
àmbits, i en especial a nivell de medi ambi-
ent i agricultura.

–Molta cosa a fer, oi?
–Sí, certament... però també moltes ganes 

de començar a treballar per la parròquia i 
per poder aplicar tot allò que pensem que 
funciona i que 

10. -li resta algun tema a tocar en el que 
podria ser el seu espai de responsabili-
tat?
–Sempre hi ha temes a tractar, però tinc 
moltes ganes de posar el meu gra de sorra 
en aquest aspecte i en qualsevol altre que 
pugui sorgir

–Com visualitza vostè la nit electoral si al 
final resulten ser guanyadors?
Primer ho celebrarem tots junts. I després 
toca posar-se en marxa pensant en tota la 
feina que hem de fer per la parròquia i, so-
bre tot, amb moltes ganes.

–I si la cosa no surt com esperat i perden?
–Doncs cap problema, continuarem tre-
ballant, però des d’una altra banda. Al fi-
nal lo que importa és el benestar de tota la 
parròquia, i sobre tot, dels seus ciutadans.

«Aprofitarem la 
llenya de neteja 
del bosc, posant-
la a disposició dels 
veins d’Ordino»

«Ordino és el 
lloc ideal per 
a promoure  el 
respecte per la 
biodiversitat»

REUNIÓ PÚBLICA
EXPOSICIÓ PROGRAMA ELECTORAL

DIJOUS 14, 20.30 H., 
CENTRE DE CONGRESSOS D’ORDINO
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DEBAT 
ELECTORAL

DELS CANDIDATS A CÒNSOL 
A LA PARRÒQUIA D’ORDINO

Avui dimarts, 21.30 H. 

Enric Dolsa
UNITS PER ORDINO  

Maria del Mar Coma
ACO+DA+SDP+INDEPENDENTS


